

## EDITORIAL

# Reproductive health and the Vatican

DOI: 10.29063/ajrh2025/v29i6.1

Lindsay Edouard<sup>1,2\*</sup> and Cecilia Maurente Beherns<sup>1,3</sup>

Editor, African Journal of Reproductive Health<sup>1</sup>; Port Louis, Mauritius<sup>2</sup>; Montevideo, Uruguay<sup>3</sup>.

\*For Correspondence: Email: [soranae@gmail.com](mailto:soranae@gmail.com)

Following the repositioning of the Holy See on diverse issues, it is now expected that Pope Leo XIV will further advance policies pertaining to sexual and reproductive health. The role of regional and local interpretation of global policies, whether from church or government, is recognised besides the freedom of individuals and couples regarding their behaviour and practice. There is hope that the Vatican will now prioritise reconciliation in global politics, including a reform of its social doctrine. A strategic approach, drawing upon multilateral diplomacy and artificial intelligence in the search for truth, has much potential for progress leading to interventions.

### Issues

The scope of sexual and reproductive health and rights being wide-ranging,<sup>1</sup> there are numerous intersections with issues pertaining to religion and much beyond the more well-known topics of contraception and abortion besides comprehensive sexuality education and LGBTQIA+ rights.<sup>2</sup> There are implications for various aspects of life in society and more seriously for health care, as exemplified by the training of health professionals.<sup>3</sup>

Numbering more than 1.4 billion and constituting 18% of world population,<sup>4</sup> Catholics represent a substantial group in global politics. Having permanent observer status at United Nations, the Holy See puts forward its doctrines in its official positions during discussions thereby influencing discourses for global policy formulation in diverse areas, much beyond ecclesiastical limits.<sup>5,6</sup> Electronic communications having facilitated global information exchange on social media, there has been questioning, at the grassroots, of the moral authority of the church. At the United Nations Conference on Environment and Development held in Rio de Janeiro in 1992, the then Prime Minister of Norway, Gro Brundtland stated that “states that do not have any population problem – in one particular case, even no births at all – are doing their best, their utmost,

to prevent the world from making sensible decisions regarding family planning”.<sup>7</sup>

### Official position

The position of the Holy See on matters pertaining to sexual and reproductive health and rights has changed over the centuries until it became a bedrock issue at the beginning of the 20th century with a series of encyclicals. The current stance can be traced to 1930 with the *Casti Connubi*, others being *Humanae Vitae* in 1968 and *Evangelium Vitae* in 1995. Stressing the sanctity of life, importance of human dignity and the role of the traditional family with its solid structure, these encyclicals provide the rationale for policy formulation and teachings firmly opposing both modern methods of contraception and abortion.

Church position has not changed despite major advances in scientific knowledge, specially reproductive endocrinology regarding the mode of action of contraceptives which is often misunderstood.<sup>8</sup> Besides, a concomitant movement led to the global implementation of sexual and reproductive health services following the consideration of public health priorities and medical ethics through various fora involving agencies of the United Nations, governments, nongovernmental organisations, academia and donor foundations among others. Regarding population issues for development, the Holy See continues to express strong concerns regarding modern contraception and, instead, promotes a perspective focusing on poverty reduction and inequality.

### Evolving stance

At regional and country levels, the application of Vatican policy can diverge in relation to prevailing culture and political situation. Besides, cardinals sometimes influence the interpretation of edicts, as exemplified by the scientific position of Cardinal Martini in recognising the value of condoms for the prevention of sexually transmitted infections.<sup>9</sup>

Change has been difficult in parts of the global south where advocacy for sexual and reproductive health is sometimes perceived as neocolonialism couched under the guise of human rights. Besides, political perspectives and historical parallels raise arguments concerning an invasion of foreign values through ideological imperialism.

Certain African cardinals have lately been outspoken on specific issues. Cardinal Ambongo, of the Democratic Republic of Congo, has been politically active in his fight for social justice and his pastoral care has emphasised the involvement of youth. Cardinal Arinze of Nigeria and Cardinal Napier of South Africa have expressed strong traditional views on gender and reproduction like Cardinal Sarah of Guinea who has been prominent on social media besides publications.<sup>10</sup> Having held prominent positions in the Roman curia during the last two decades, Cardinal Sarah was considered as *papabile* during the conclave of May 2025 for choosing the successor to Pope Francis.

Whereas popes have come largely from Italy, a major change occurred lately with the last two: John-Paul II was from Poland as opposed to Francis from Argentina. Catholics from outside of Europe are assuming increasing importance worldwide, number wise: only 20% of Catholics are from Europe compared to 48% in the Americas and 20% in Africa with its annual growth rate of more than 3%. With great expectations, in some quarters, for the leadership of the church to reflect its changing demographic profile, cardinals from Africa and Asia were perceived in speculations as frontrunners for the conclave held last month: Luis Tagle from the Philippines besides Fridolin Ambongo and Robert Sarah from Africa.

### **Papacy**

The election, last month, of 69-year-old Cardinal Robert Prevost born in Chicago in 1955, as the first pope from the United States of America, has major global implications. His choice of the name Leo XIV clearly indicates his intention to follow in the footsteps of Leo XIII who reconciled the Church with contemporary developments by embracing the rights of workers, democracy and communication methods whilst introducing the Vatican Observatory as a research institute for promoting the role of science, whether human or divine. It is therefore anticipated that Leo XIV will address social doctrine in line with modernity. Warning, soon after his election, against the decibels and eloquence of speeches, Leo XIV has stressed the importance of their contents for addressing priorities specially as pertaining to social justice. He is expected to prioritise reconciliation in global politics and

emphasise information management based upon electronic communications and artificial intelligence.

Creole of African descent on the maternal side with roots of French, Italian and Spanish descent, he spent almost 20 years as a missionary in Peru and has dual Peruvian nationality. Fluent in eight languages, he has held key positions in the Roman curia. His behaviour, even during the conclave, was far from a typical national of the United States of America.<sup>11</sup> Impressed by its social teachings, Vice-President Vance, of the Trump administration, converted to Catholicism in 2019 with his politics promoting the traditional family in a conservative context. For patron upon baptism, Vance chose Saint Augustine whose writings had heavily influenced his spirituality. Despite both sharing an admiration for Saint Augustine, JD Vance can expect confrontations with Leo XIV who intends to largely pursue the approach of Pope Francis, his immediate predecessor.

He became a novitiate in the Order of Saint Augustine at the age of 22 soon after graduating in mathematics from Villanova University, an Augustinian institution just outside Philadelphia. He headed, for two terms from 2001 to 2013, the Order of Saint Augustine that has special interests in personal wellbeing, social disadvantage and community perspective besides academic issues, such as teaching and science. It is therefore not surprising that Leo XIV was impressive in small-group activities during the conclave.<sup>11</sup>

Addressing organisational and management issues within his religious order, his doctoral dissertation provided an insight into his pending leadership to exert authority. Leo XIV stressed the primacy of community good as opposed to self-interest besides humility as being essential in the exercise of authority, viewed as being to facilitate services rather than mere control. His reflections on the importance of listening is fully in line with increasingly accepted concept of synodality for interaction between clergy and lay people for a collegial approach. A reform of the Roman curia is awaited with great interest.

Denouncing mediocrity during his meeting with journalists on 12 May, he promoted the search for truth through dialogue over dogma whilst stressing the role of communication beyond the mere transmission of information. Having been extensively exposed to the modern management approach when growing up in the United States, he is expected to apply related techniques for inclusive dialogue and discussion. His surprise visits to various Vatican offices indicate an open leadership style. Addressing the diplomatic corps, Leo XIV pointed out the value of multilateral diplomacy in the quest for truth when considering global issues such as technology ethics and environmental protection. A

science-based approach for social justice raises hopes for addressing road blocks often faced during international fora on sexual and reproductive health.<sup>12</sup>

### ***Sexual and reproductive health policy***

Encompassing a broad range of topics, sexual and reproductive health addresses issues such as social equity, professional training and access to services. With a new papacy, there is much hope for reform that will reconcile moral teachings<sup>13</sup> with public health priorities by seeking common ground, specially in areas such as prevention and individual responsibility. Equity in sexual and reproductive health will necessitate policies recognising the ability of individuals, especially women and youth, to fully control their lives by choosing their personal goals to be fulfilled independently.

Below replacement level in numerous Catholic countries, fertility rates indicate attitudes and practices of populations. In Italy, where more than 90% of the population identify themselves as Catholics, the demographic crisis due to the low birth rate is of serious concern to government. Despite doctrinal teachings, individuals and couples seek to exert their reproductive autonomy: when given the means, they control their fertility irrespective of external pressures whether from church or government. Governments and religious institutions should enable environments that promote informed choice, gender equity and quality of life.

### ***African specificities***

Leo XIV has travelled widely in the course of his duties, both for the Vatican dicastery for bishops from 2019 and earlier for his religious order which has Saint Augustine as patron. Soon after the Roman empire had embraced Christianity, Saint Augustine became bishop of Hippo which is in present-day Annaba in Algeria. Romans then moving to that port city in northern Africa, the issue of migrants was of special interest to him.

The Order of Saint Augustine is now well implanted in several countries in Africa. Nigeria features prominently in his African travels with nine visits between 2001 and 2016. He got to know the grassroots of Kenya and Tanzania during several visits, even driving himself more than 450 miles to Morogoro. Feeling that it is important to experience living conditions of colleagues, he undertook difficult road trips to remote places in the Democratic Republic of the Congo whilst on mission to inaugurate the Augustinian university in Kinshasa. As Leo XIV follows in the footsteps of Saint Augustine, the Church should not miss this opportunity to define its role.

### ***The road ahead***

The election of Leo XIV to follow Pope Francis, the first from a religious order as opposed to diocesan clergy, indicates a trend at the Vatican. Compared to diocesan clergy who generally feel bound to follow directives from their local chancery, priests from religious orders tend to be more liberal in their interpretation of theology and practice of moral teachings. This approach reflects the peculiarities of religious orders in their interest beyond scriptures and pastoral guidance that have led to substantial contributions in health, education and social justice. The medicinal value of quinine was discovered by Jesuits in Peru and champagne developed by Benedictines in France whereas Franciscans are known for their farming skills.

The interest of Augustinians in the marginalised dovetails with both current goals of international development for the reduction of disparities and the legacy of Vatican II, the second ecumenical council whose golden jubilee will be celebrated this coming December. The commitment of Leo XIV to reform is exemplified by his reconsideration of the statutes of Opus Dei, a powerful church group with substantial resources, that places much emphasis on holiness in the daily lives of its lay members. It augurs well for internal changes, based on inclusive dialogue, for decentralisation within the Church. The pragmatic science-friendly stance of Leo XIV raises hopes for compromises to bridge divergence between doctrinal rigidity in church teachings and public health imperatives.<sup>14</sup> His interest in knowledge management augurs well for transformative change by applying biological and behavioural sciences to controversial components of sexual and reproductive health.

Wielding much influence in global affairs, the discourse of the Catholic Church should draw upon constructive dialogue for reasonable positions, in line with modernity: it should aim to facilitate the well-being of populations whilst acknowledging the extent of religiosity of individuals to follow church guidance, as set out in the code of canon law.<sup>15</sup> Being a pivotal personality with global respect, the pope should seek to address difficult issues of health and rights intersecting with religion. With cautious optimism having already been expressed regarding his papacy, Leo XIV faces the challenge of initiating a constructive dialogue in Africa with diverse groups that have been ignored for much too long: health professionals, women and grassroots associations. It is hoped that this Leo pontificate will go beyond traditional doctrinal narratives, for peace and unity, through his moral courage to address realities

for seeking compromises on seemingly controversial aspects of sexual and reproductive health so as to comply with international human rights instruments.<sup>16</sup> His leadership will necessitate reconciliation to transcend positions through hard decision-making on several contemporary issues.

### ***Conflict of Interest***

None

### **References**

1. Zaidi S, Ramarajan A, Qiu R, Raucher M, Chadwick R and Nossier A. Sexual rights and gender roles in a religious context. *Int J Gynaecol Obstet* 2009; 106: 151-5.
2. Hehir JB. Policy arguments in a public church: Catholic social ethics and bioethics. *J Med Philos* 1992; 17: 347-64.
3. Brosens I. Are Catholic universities giving up reproductive medicine? *Reprod Biomed Online* 2007; 15 Suppl 2: 43-46.
4. Central Office for Church Statistics. 2023 *Annuario Statisticum Ecclesiae*. Vatican City: Libreria Editrice Vaticana, 2025.
5. Kissling F. The Vatican at the United Nations – Cairo + 5. *Conscience* 1999; 20: 15-6.
6. Anonymous. Has the Holy See become an NGO? *Nature* 1994; 371: 185.
7. Maguire DC. *Sacred choices: the right to contraception and abortion in ten world religions*. Minneapolis: Fortress, 2001: 31.
8. Lopez-del Burgo C, Mikolajczyk RT, Osorio A, Carlos S, Errasti T and de Irala J. Knowledge and beliefs about mechanism of action of birth control methods among European women. *Contraception* 2012; 85: 69-77.
9. Edouard L. In condoms we trust: to each, one's own. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2006; 32:262-264.
10. Benedict XVI and Sarah R. *From the depths of our hearts: priesthood, celibacy and the crisis of the Catholic church*. San Francisco: Ignatius, 2020.
11. Cullen M. The Pope begins to set his course. Evening newsletter. *New York Times*, 9 May 2025.
12. Danguilan MJ. *Women in brackets: a chronicle of Vatican power and control*. Manila: Philippine Center for Investigative Journalism, 1997.
13. Edouard L. Of contraception and morality. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2007; 33: 283-234.
14. Sai F. Open letter to Pope John Paul II. *Conscience* 1991; 12: 8.
15. Beal JP, Coriden JA and Green TJ. *New commentary on the code of canon law*. Washington DC: Canon Law Society of America, 2000: 1234-1260, 1767-1769, 1790-1802.
16. Horton R. When the Lancet went to the Vatican. *Lancet* 2017; 389:1500.

## ÉDITORIAL

# La santé reproductive et le Vatican

DOI: 10.29063/ajrh2025/v29i6.1

Lindsay Edouard<sup>1,2\*</sup> et Cecilia M. Beherns<sup>1,3</sup>

Rédacteur en chef, Journal africain de santé reproductive<sup>1</sup>; Port Louis, Mauritiu<sup>2</sup>; Montevideo, Uruguay<sup>3</sup>.

\*Pour la Correspondance: [soranae@gmail.com](mailto:soranae@gmail.com)

Suite au repositionnement du Saint-Siège sur diverses questions, on s'attend désormais à ce que le pape Léon XIV fasse progresser les politiques relatives à la santé sexuelle et reproductive. Le rôle de l'interprétation régionale et locale des politiques mondiales, qu'elles émanent de l'Église ou du gouvernement, est reconnu, tout comme la liberté des individus et des couples quant à leurs comportements et pratiques. On espère que le Vatican accordera désormais la priorité à la réconciliation dans la politique mondiale, notamment par une réforme de sa doctrine sociale. Une approche stratégique, s'appuyant sur la diplomatie multilatérale et l'intelligence artificielle dans la recherche de la vérité, offre un fort potentiel de progrès menant à des interventions.

### Enjeux

La santé et les droits sexuels et reproductifs étant vastes<sup>1</sup>, ils présentent de nombreuses intersections avec des questions religieuses, bien au-delà des thèmes plus connus de la contraception et de l'avortement, ainsi qu'avec l'éducation sexuelle complète et les droits LGBTQIA+<sup>2</sup>. Les implications concernent divers aspects de la vie en société et, plus particulièrement, les soins de santé, comme l'illustre la formation des professionnels de santé<sup>3</sup>.

Avec plus de 1,4 milliard de personnes et 18 % de la population mondiale<sup>4</sup>, les catholiques représentent un groupe important sur la scène politique mondiale. Doté d'un statut d'observateur permanent auprès des Nations Unies, le Saint-Siège expose ses doctrines dans ses positions officielles lors des discussions, influençant ainsi les débats sur l'élaboration des politiques mondiales dans divers domaines, bien au-delà des limites ecclésiastiques<sup>5,6</sup>. Les communications électroniques ayant facilité l'échange d'informations à l'échelle mondiale sur les réseaux sociaux, l'autorité morale de l'Église a été remise en question, au plus profond de la société. Lors de la Conférence des Nations

Unies sur l'environnement et le développement qui s'est tenue à Rio de Janeiro en 1992, la Première ministre norvégienne de l'époque, Gro Brundtland, a déclaré que « les États qui n'ont pas de problème de population – dans un cas particulier, même aucune naissance – font de leur mieux, de leur mieux, pour empêcher le monde de prendre des décisions sensées en matière de planification familiale ».<sup>7</sup>

### Position officielle

La position du Saint-Siège sur les questions relatives à la santé et aux droits sexuels et reproductifs a évolué au fil des siècles, jusqu'à devenir un enjeu fondamental au début du XXe siècle, avec une série d'encycliques. La position actuelle remonte à 1930 avec les Casti Connubi, suivies des encycliques *Humanae Vitae* de 1968 et *Evangelium Vitae* 1995. Soulignant le caractère sacré de la vie, l'importance de la dignité humaine et le rôle de la famille traditionnelle et de sa structure solide, ces encycliques justifient l'élaboration de politiques et d'enseignements s'opposant fermement aux méthodes modernes de contraception et à l'avortement.

Français La position de l'Église n'a pas changé malgré les avancées majeures dans les connaissances scientifiques, en particulier l'endocrinologie reproductive concernant le mode d'action des contraceptifs qui est souvent mal compris.<sup>8</sup> En outre, un mouvement concomitant a conduit à la mise en œuvre mondiale de services de santé sexuelle et reproductive suite à la prise en compte des priorités de santé publique et de l'éthique médicale dans divers forums impliquant des agences des Nations Unies, des gouvernements, des organisations non gouvernementales, des universités et des fondations donatrices, entre autres. En ce qui concerne les questions de population pour le développement, le Saint-Siège continue d'exprimer de fortes préoccupations concernant la contraception moderne et, au contraire, promeut une perspective axée sur la réduction de la pauvreté et des inégalités.

## Évolution de la position

Aux niveaux régional et national, l'application de la politique du Vatican peut diverger en fonction de la culture et de la situation politique dominantes. De plus, les cardinaux influencent parfois l'interprétation des édits, comme l'illustre la position scientifique du cardinal Martini, qui a reconnu l'utilité des préservatifs pour la prévention des infections sexuellement transmissibles.<sup>9</sup>

Le changement a été difficile dans certaines régions du Sud, où la défense de la santé sexuelle et reproductive est parfois perçue comme du néocolonialisme déguisé en droits humains. Par ailleurs, les perspectives politiques et les parallèles historiques soulèvent des arguments concernant une invasion de valeurs étrangères par le biais d'un impérialisme idéologique.

Certains cardinaux africains se sont récemment exprimés ouvertement sur des questions spécifiques. Le cardinal Ambongo, de la République démocratique du Congo, a été politiquement actif dans son combat pour la justice sociale et son engagement pastoral a mis l'accent sur l'implication des jeunes. Français Le cardinal Arinze du Nigéria et le cardinal Napier d'Afrique du Sud ont exprimé des opinions traditionnelles fortes sur le genre et la reproduction, comme le cardinal Sarah de Guinée, qui a été important sur les médias sociaux en plus des publications.<sup>10</sup> Ayant occupé des postes importants dans la curie romaine au cours des deux dernières décennies, le cardinal Sarah a été considéré comme papabile lors du conclave de mai 2025 pour choisir le successeur du pape François

Alors que les papes venaient principalement d'Italie, un changement majeur s'est produit récemment avec les deux derniers : Jean-Paul II était polonais, tandis que François était argentin. Les catholiques extra-européens prennent une importance croissante dans le monde, en termes de nombre : seulement 20 % des catholiques sont européens, contre 48 % dans les Amériques et 20 % en Afrique, dont le taux de croissance annuel dépasse 3 %. Alors que certains espéraient que la direction de l'Église reflète l'évolution de son profil démographique, les cardinaux d'Afrique et d'Asie étaient perçus comme les favoris pour le conclave du mois dernier : Luis Tagle des Philippines, Fridolin Ambongo et Robert Sarah d'Afrique.

## Papauté

L'élection, le mois dernier, du cardinal Robert Prevost, 69 ans, né à Chicago en 1955, comme premier pape des États-Unis d'Amérique, a des implications mondiales majeures. Son choix du nom de Léon IV indique clairement sa volonté de suivre les traces de Léon XIII,

qui a réconcilié l'Église avec les évolutions contemporaines en défendant les droits des travailleurs, la démocratie et les méthodes de communication, tout en créant l'Observatoire du Vatican comme institut de recherche pour promouvoir le rôle de la science, qu'elle soit humaine ou divine. On s'attend donc à ce que Léon XIV abordera la doctrine sociale en phase avec la modernité. Peu après son élection, mettant en garde contre les décibels et l'éloquence des discours, Léon XIV a souligné l'importance de leur contenu pour répondre aux priorités, notamment en matière de justice sociale. Il devrait privilégier la réconciliation dans la politique mondiale et mettre l'accent sur la gestion de l'information basée sur les communications électroniques et l'intelligence artificielle.

Créole d'origine africaine du côté maternel, avec des racines françaises, italiennes et espagnoles, il a passé près de 20 ans comme missionnaire au Pérou et possède la double nationalité péruvienne. Parlant couramment huit langues, il a occupé des postes clés à la curie romaine. Son comportement, même pendant le conclave, était loin d'être celui d'un citoyen typique des États-Unis d'Amérique. Impressionné par ses enseignements sociaux, le vice-président Vance, de l'administration Trump, s'est converti au catholicisme en 2019, sa politique promouvant la famille traditionnelle dans un contexte conservateur. Pour patron lors de son baptême, Vance a choisi saint Augustin, dont les écrits ont fortement influencé sa spiritualité. Bien que tous deux partagent une admiration pour saint Augustin, J.D. Vance peut s'attendre à des confrontations avec Léon XIV, qui entend poursuivre largement l'approche du pape François, son prédécesseur immédiat.

Il est entré au noviciat de l'Ordre de Saint-Augustin à l'âge de 22 ans, peu après avoir obtenu son diplôme de mathématiques à l'Université Villanova, une institution augustiniennne située près de Philadelphie. Il a dirigé, pendant deux mandats, de 2001 à 2013, l'Ordre de Saint-Augustin, qui s'intéresse particulièrement au bien-être individuel, aux difficultés sociales et à la perspective communautaire, en plus des questions académiques telles que l'enseignement et les sciences. Il n'est donc pas surprenant que Léon XIV ait été impressionnant lors des activités en petits groupes pendant le conclave.

Abordant les questions d'organisation et de gestion au sein de son ordre religieux, sa thèse de doctorat a permis de mieux comprendre son futur leadership pour exercer l'autorité. Léon XIV a souligné la primauté du bien commun sur l'intérêt personnel, et l'humilité, essentielle à l'exercice de l'autorité, perçue comme un moyen de faciliter les services plutôt que de simplement contrôler. Ses réflexions sur l'importance de l'écoute s'inscrivent pleinement dans le concept de synodalité, de plus en plus répandu, pour une interaction entre clergé et laïcs

favorisant une approche collégiale. Une réforme de la Curie romaine est attendue avec grand intérêt.

Dénonçant la médiocrité lors de sa rencontre avec les journalistes le 12 mai, il a promu la recherche de la vérité par le dialogue plutôt que par le dogme, tout en soulignant le rôle de la communication au-delà de la simple transmission d'informations. Ayant été largement exposé aux méthodes de gestion modernes lors de son enfance aux États-Unis, il est appelé à appliquer les techniques correspondantes pour un dialogue et une discussion inclusifs. Ses visites surprises dans divers bureaux du Vatican témoignent d'un style de leadership ouvert. S'adressant au corps diplomatique, Léon XIV a souligné l'importance de la diplomatie multilatérale dans la quête de vérité face à des enjeux mondiaux tels que l'éthique technologique et la protection de l'environnement. Une approche scientifique de la justice sociale suscite l'espoir de surmonter les obstacles souvent rencontrés lors des forums internationaux sur la santé sexuelle et reproductive.<sup>12</sup>

### ***Politique de santé sexuelle et reproductive***

Couvrant un large éventail de sujets, la santé sexuelle et reproductive aborde des questions telles que l'équité sociale, la formation professionnelle et l'accès aux services. Avec un nouveau pontificat, l'espoir d'une réforme conciliant les enseignements moraux<sup>13</sup> et les priorités de santé publique est grand, en recherchant un terrain d'entente, notamment dans des domaines comme la prévention et la responsabilité individuelle. L'équité en matière de santé sexuelle et reproductive nécessitera des politiques reconnaissant la capacité des individus, en particulier des femmes et des jeunes, à maîtriser pleinement leur vie en choisissant leurs objectifs personnels à réaliser de manière autonome.

Dans de nombreux pays catholiques, les taux de fécondité, inférieurs au seuil de remplacement des générations, reflètent les attitudes et les pratiques des populations. En Italie, où plus de 90 % de la population se déclare catholique, la crise démographique due à la faible natalité préoccupe vivement les gouvernements. Malgré les enseignements doctrinaux, les individus et les couples cherchent à exercer leur autonomie reproductive : lorsqu'ils en ont les moyens, ils contrôlent leur fécondité, indépendamment des pressions extérieures, qu'elles émanent de l'Église ou du gouvernement. Les gouvernements et les institutions religieuses devraient créer des environnements favorisant les choix éclairés, l'égalité des sexes et la qualité de vie.

### ***Spécificités africaines***

Léon XIV a beaucoup voyagé dans le cadre de ses fonctions, tant pour le dicastère des évêques du Vatican

depuis 2019 que, auparavant, pour son ordre religieux, dont saint Augustin est le patron. Peu après la conversion de l'Empire romain au christianisme, saint Augustin devint évêque d'Hippone, aujourd'hui Annaba, en Algérie. Les Romains s'installant alors dans cette ville portuaire d'Afrique du Nord, la question des migrants lui intéressa particulièrement.

L'Ordre de Saint-Augustin est désormais bien implanté dans plusieurs pays d'Afrique. Le Nigéria occupe une place importante dans ses voyages africains, avec neuf visites entre 2001 et 2016. Il a découvert les bases du Kenya et de la Tanzanie lors de plusieurs séjours, parcourant même plus de 720 kilomètres en voiture jusqu'à Morogoro. Conscient de l'importance de se familiariser avec les conditions de vie de ses collègues, il a entrepris des voyages routiers difficiles vers des régions reculées de la République démocratique du Congo lors de sa mission d'inauguration de l'université augustiniennne de Kinshasa. Alors que Léon XIV suit les traces de saint Augustin, l'Église ne doit pas manquer cette occasion de définir son rôle.

### ***L'avenir***

L'élection de Léon XIV pour succéder au pape François, première élection issue d'un ordre religieux par opposition au clergé diocésain, témoigne d'une tendance au Vatican. Comparés au clergé diocésain, qui se sent généralement tenu de suivre les directives de sa chancellerie locale, les prêtres des ordres religieux tendent à être plus libéraux dans leur interprétation de la théologie et leur pratique des enseignements moraux. Cette approche reflète les particularités des ordres religieux, qui s'intéressent à des choses qui vont au-delà des Écritures et de l'orientation pastorale, et qui ont conduit à des contributions substantielles en matière de santé, d'éducation et de justice sociale. Les vertus médicinales de la quinine ont été découvertes par les Jésuites au Pérou et le champagne développé par les Bénédictins en France, tandis que les Franciscains sont réputés pour leurs compétences agricoles.

L'intérêt des Augustins pour les personnes marginalisées concorde à la fois avec les objectifs actuels de développement international pour la réduction des disparités et avec l'héritage de Vatican II, le deuxième concile œcuménique dont le jubilé d'or sera célébré en décembre prochain. L'engagement de Léon XIV en faveur de la réforme est illustré par sa reconsidération des statuts de l'Opus Dei, un groupe ecclésial puissant doté de ressources substantielles, qui accorde une grande importance à la sainteté dans la vie quotidienne de ses membres laïcs. Cela augure bien de changements internes, fondés sur un dialogue inclusif, pour une décentralisation au sein de l'Église. La position

pragmatique et favorable à la science de Léon XIV laisse espérer des compromis pour combler les divergences entre la rigidité doctrinale des enseignements de l'Église et les impératifs de santé publique.<sup>14</sup> Son intérêt pour la gestion des connaissances augure bien d'un changement transformateur par l'application des sciences biologiques et comportementales aux composantes controversées de la santé sexuelle et reproductive.

Exerçant une grande influence sur les affaires mondiales, le discours de l'Église catholique devrait s'appuyer sur un dialogue constructif pour des positions raisonnables, en phase avec la modernité : il devrait viser à faciliter le bien-être des populations tout en reconnaissant le degré de religiosité des individus à suivre les directives de l'Église, telles qu'elles sont énoncées dans le code de droit canonique.<sup>15</sup> Personnalité charnière bénéficiant d'un respect mondial, le pape devrait chercher à aborder les questions difficiles de santé et de droits qui recoupent la religion. Un optimisme prudent ayant déjà été exprimé concernant son pontificat, Léon XIV est confronté au défi d'initier un dialogue constructif en Afrique avec divers groupes qui ont été ignorés pendant bien trop longtemps : les professionnels de la santé, les associations de femmes et les groupes de base. On espère que ce pontificat de Léon ira au-delà des récits doctrinaux traditionnels, pour la paix et l'unité, grâce à son courage moral pour aborder les réalités et rechercher des compromis sur des aspects apparemment controversés de la santé sexuelle et reproductive afin de se conformer aux instruments internationaux des droits de l'homme.<sup>16</sup> Son leadership nécessitera une réconciliation pour transcender les positions par des prises de décisions difficiles sur plusieurs questions contemporaines.

## Conflit d'intérêts

Aucun

## Références

1. Zaidi S, Ramarajan A, Qiu R, Raucher M, Chadwick R et Nossier A. Droits sexuels et rôles de genre dans un contexte religieux. *Int J Gynaecol Obstet* 2009 ; 106 : 151-155.
2. Hehir JB. Arguments politiques dans une église publique : éthique sociale et bioéthique catholiques. *J Med Philos* 1992 ; 17 : 347-364.
3. Brosens I. Les universités catholiques abandonnent-elles la médecine reproductive ? *Reprod Biomed Online* 2007 ; 15 Suppl 2 : 43-46.
4. Bureau central des statistiques ecclésiastiques. 2023 *Annuario Statisticum Ecclesiae*. Cité du Vatican : Librairie Éditrice Vaticane, 2025.
5. Kissling F. Le Vatican aux Nations Unies – Le Caire + 5. *Conscience* 1999 ; 20 : 15-16.
6. Anonyme. Le Saint-Siège est-il devenu une ONG ? *Nature* 1994 ; 371 : 185.
7. Maguire DC. Choix sacrés : le droit à la contraception et à l'avortement dans dix religions du monde. Minneapolis : Fortress, 2001 : 31.
8. Lopez-del Burgo C, Mikolajczyk RT, Osorio A, Carlos S, Errasti T et de Irala J. Connaissances et croyances sur le mécanisme d'action des méthodes de contraception chez les femmes européennes. *Contraception* 2012 ; 85 : 69-77.
9. Edouard L. Nous avons confiance dans les préservatifs : à chacun son propre. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2006 ; 32 : 262-264.
10. Benoît XVI et Sarah R. *Du plus profond de nos cœurs : sacerdoce, célibat et crise de l'Église catholique*. San Francisco : Ignatius, 2020.
11. Cullen M. Le pape commence à fixer son cap. *Bulletin du soir*. New York Times, 9 mai 2025.
12. Danguilan MJ. Femmes entre parenthèses : chronique du pouvoir et du contrôle du Vatican. Manille : Centre philippin de journalisme d'investigation, 1997.
13. Édouard L. De la contraception et de la moralité. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2007 ; 33 : 283-234.
14. Sai F. Lettre ouverte au pape Jean-Paul II. *Conscience* 1991 ; 12 : 8.
15. Beal JP, Coriden JA et Green TJ. *Nouveau commentaire sur le code de droit canonique*. Washington DC : Canon Law Society of America, 2000 : 1234-1260, 1767-1769, 1790-1802.
16. Horton R. Quand le Lancet est allé au Vatican. *Lancet* 2017 ; 389 : 1500